
Chaberský
ZPRAVODAJ
pravidelný měsíčník MČ Praha-Dolní Chabry

Veřejná sbírka
na sochu sv. Václava2

6

4 10 000 kroků
vyhlášení dubnové výzvy

WWW.DCHABRY.CZ

06
2023 Zapojte se!

chystáme Zažít Chabry jinak

Chaberská májka
po celý květen

vlála nad náměstím



Spouštíme sbírku  
na záchranu  
sochy sv. Václava
Barokní socha sv. Václava na rohu ulic 
Spořická a U Václava naproti základní ško-
le má pro Dolní Chabry silný historický 
i  symbolický význam a  její vznik je dato-
ván k roku 1822. V současné době je socha 
i její podstavec v havarijním stavu a je nut-
ná celková restaurace. Městská část proto 
podniká kroky k záchraně sochy a vyhlašu-
je k tomuto účelu veřejnou sbírku.

Transparentní účet městské části  
u České spořitelny

000000-6494167309/0800

Zhotovitelem restaurátorských prací 
byl Radou MČ v minulém týdnu vybrán Ak. 
soch. Vojtěch Adamec. Práce na opravách 
by měly dosáhnout přibližně 200 tisíc ko-
run. Socha světce plná detailů, jako je tvar 

štítu s  orlicí nebo jemně vysekaný motiv 
převázání pasu odkazující k  inspiraci so-
chou z platzerovského okruhu, je vyrobe-
ná z proseckého pískovce a stojí víceméně 
na stejném místě již od doby svému vzniku 
na počátku 19. století. Naposledy byla re-
staurována před více než dvaceti lety při 
výstavbě tamního bytového domu.

Podle legendy nechal sochu vytesat 
statkář Václav Napravil jako poděkování 
sv. Václavovi za záchranu svého topícího se 
syna. Dnes věříme, že sv. Václav drží svou 
ochrannou ruku nad školáky přebíhajícími 
přes nebezpečný přechod k základní škole.

Ve spolupráci se spolkem Občan-
ské sdružení na ochranu památek v  Dol-
ních Chabrech a  základní školou plánuje 
městská část uspořádat i přidružené akce 
k podpoře záchrany sochy.

Odkaz na transparentní účet  
městské části. 
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Úvodní 
slovo
Kateřina 
Šilhová 
Šafránková
starostKa MČ

Milý Chaberští, 
vám na vědomost se dává, že sbírka na 

záchranu sochy našeho zemského patrona 
sv. Václava vyhlášena jest. 

Socha stojí od doby svého vzniku roku 
1822 téměř na stejném místě na rohu ulic 
Spořická a  U  Václava. Světec je umístěn 
na pilíři, díky čemuž se dané místo dostá-

vá pod jeho ochranu. Socha vznikla jako 
poděkování za záchranu topícího se syna 
a  dnes věříme, že drží ochrannou ruku 
nad školáky spěchajícími přes nebezpeč-
ný přechod, na jehož vyšší bezpečnos-
ti pracujeme. Socha je v havarijním stavu. 
Na její opravu je potřeba 200 000 Kč. Po-
kud všechno dobře dopadne, socha bude 
na oslavy sv. Václava v září zářit v plné krá-
se. Přispět na rekonstrukci můžete libovol-
nou částkou na transparentní účet, nebo 
využít QR kódů. 

Velkým tématem je návrh výstavby da-
tového centra v Chabrech. Developer zve-
řejnil návrh designu veřejných ploch, kte-
rý najdete na webových stránkách měst-
ské části v  záložce územní rozvoj. Na zá-
kladě připomínek městské části a  veřej-
nosti byl původní projekt upraven. Návrh 
je výchozím podkladem pro další řízení ve 

věci a jednání s městskou částí. Naší sna-
hou je zahájit veřejnou debatu nad návr-
hem této stavby. Na stejném místě na we-
bových stránkách najdete Koncepční stu-
dii okolí kostela Stětí sv. Jana Křtitele. Cí-
lem je úprava veřejného prostoru v okolí 
kostela s  přesadbou stávajících a  výsad-
bou nových dřevin, výsadbou nových stro-
mů, keřů a květin a úprava cesty. Realizace 
bude probíhat postupně. 

V aktuálním čísle se dočtete také o vý-
sledcích z dubnové výzvy 10 000 kroků. A na 
tomto místě bych chtěla především podě-
kovat všem padesáti běžcům a chodcům, 
kteří naši městskou část dovedli ke skvě-
lému čtvrtému místu v celkovém umístění 
obcí a měst. Jste skvělí! 

Přeji vám krásný červen.
Patrone české země, oroduj za nás.

Vaše KŠŠ

Základní kontakty na radnici: 
E-mail: dchabry@dchabry.cz
Místní poplatky a podatelna ÚMČ,
Tel: 283-851-272
Sekretariát starostky, místostarosty 
a tajemníka,
Tel: 283-882-770
Kulturní centrum a knihovna,
Tel: 283-852-858
Tajemnice ÚMČ Lenka Drdová
�tel.: 722 974 893
�e-mail: lenka.drdova@dchabry.cz

Starostka 
Mgr. Kateřina Šilhová Šafránková
�tel.: 702 222 932
�e-mail:
katerina.silhova.safrankova@dchabry.cz

1. místostarosta Stanislav Vyšín
�e-mail: stanislav.vysin@dchabry.cz

místostarostka Ing. Barbora Floriánová
�e-mail: 
barbora.florianova@dchabry.cz

OTEVŘENÁ RADNICE
Veškeré informace o naší MČ nalez-
nete na webu a také Facebooku:
www.dchabry.cz
FB: Městská část Praha-Dolní Chabry

Sociální služba
Mgr. Mariana Kalianková
sociální pracovnice
725 010 084
socialni@dchabry.cz

KONTAKTY
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Představujeme koncepční 
studii okolí chaberského 
kostela
Městská část obdržela vyhotovenou Kon-
cepční studii okolí kostela Stětí. sv. Jana 
Křtitele v Dolních Chabrech. Jejím cílem je 
návrh náhradní výsadby dřevin v okolí kos-
tela ve vazbě na celkovou rehabilitaci ře-
šeného území.

Součástí vypracované studie je detail-
ní zpracování a popis stávajícího stavu, na 
který navazuje návrh kompozičního a pro-
vozního řešení oblasti v centru historické-
ho jádra Dolních Chaber. Z návrhu vychá-
zející úpravy počítají se současnými po-
rosty, doplněním nové výsadby, stabilizací 
a doplněním cestní sítě, kultivací hlavních 
přístupů ke kostelu, posunem pozice po-
mníku Obětem Pražského povstání i s ná-
vrhem nového mobiliáře.

Studie obsahuje rovněž grafické návrhy 
se zákresy do fotografií aktuálního stavu 

a výběr vhodných povrchových materiálů, 
dřevin, křovin i květin k inspiraci. Výsledné 
řešení by tak mělo přinést značné oživení 
okolí kostela, jeho kultivaci a zkrášlení. Vy-
hotovení studie je jedním z prvních kroků 
k budoucí realizaci úprav.

Koncept pro městskou část Praha-Dol-
ní Chabry zpracoval krajinářský ateliér pro.
luka. Ke stažení v aktualitě na webu MČ.
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Dopisy k okruhu putují  
k předsedkyni Sněmovny  
a na Úřad vlády
Zasedání zastupitelstva 17. května 2023 ne-
bylo co do projednávaných bodů příliš roz-
sáhlé. Po krátkém úvodu a několika připo-
mínkách k vybraným návrhům byly přija-
ty jak závěrečný účet, tak finální podoba 
dopisů k Pražskému okruhu směřovaných 
předsedkyni Poslanecké sněmovny PČR a 
na Úřad vlády. 

Závěrečný účet městské části za rok 
2022 byl přijat po projednání finančním 
výborem a Radou MČ. Hospodaření měst-
ské části skončilo podle zprávy ke kon-
ci loňského roku schodkem v celkové výši 
přes dva miliony korun. Schodek byl způ-
soben dočerpáním poskytnutých dotací v 
minulých letech. Hospodaření již bylo pře-
zkoumáno kontrolním odborem hl. města 
Prahy.

Zastupitelé rovněž odsouhlasili odkup 
několika menších pozemků nedaleko Spo-

řické ve východní části chaberského kata-
stru, které díky tomu umožní přímé napo-
jení svěřeného pozemku parc. č. 1239 do 
správy městské části bez nutnosti přejíž-
dět pozemky třetích vlastníků, a jedné par-
cely v pásmu trasování budoucího Silnič-
ního okruhu kolem Prahy (SOKP).

Projednány a schváleny byly také dvě 
odpovědi na dopisy týkající se plánova-
né dostavby SOKP. Jedna z reakcí směřuje 
předsedkyni Sněmovny Markétě Pekarové 
Adamové, přičemž obsahem dopisu je se-
známení s argumentací MČ v zájmu ochra-
ny zdraví občanů Dolních Chaber. V podob-
ném duchu je koncipován i druhý dopis, 
který putuje jako odpověď na Úřad vlády a 
jsou v něm vyjádřeny námitky k argumen-
taci státní správy.

Závěrem jednání byli přítomní sezná-
meni s přijatými rozpočtovými opatřeními, 
podrobným přehledem veřejných zakázek 
i dokumentem o plnění rozpočtu v 1. čtvrt-
letí a zprávou o kontrole smluv a usnesení 
kontrolním výborem.
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Výběr ze zasedání Rady 14.  
a 29. března 2023
schválila
�rozpočtové opatření č. 3, 4 a  5 v  roce 
2023,
�vypracování studie proveditelnosti ku-
chyně v MŠ Beranov a cenovou nabídku od 
firmy STUDIO MIJA, spol. s r. o. za celkovou 
cenu 45 000 Kč,
�návrh projektu tramvajové trati Kobyli-
sy – Zdiby v oblastech organizace cyklodo-
pravy, zachování parkovacích míst a úpra-
vy zeleně v prostoru mezi parkovacím stá-
ním a chodníkem za podmínek uvedených 
dále v usnesení,
�realizaci operačního programu OP JAK 
pro programové období 2021–2027 MŠ 
Chaberáček, příspěvková organizace, 
�projekt na opravu sochy sv. Václava, roz-
počet na restaurování pilíře a sochy ze dne 
7. března 2023 vypracovaný Ak. soch. Voj-
těchem Adamcem ve dvou variantách re-
staurování, návrh na konání sbírky měst-
skou částí, oznámení o konání sbírky práv-
nickou osobou podávané příslušnému od-
boru MHMP a bezplatné zřízení zvláštního 
účtu za účelem sbírky Českou spořitelnou,
�převod nepotřebných nemovitostí uve-
dených na seznamu, které se nacházejí ve 
správním obvodu MČ na hl. m. Prahu s bu-
doucí možnou svěřenou správou nemovi-
tostí pro MČ,
�finanční příspěvek ve výši 10 000 Kč na 
akci Chaberský míčový sedmiboj,
�vyhlášení záměru prodat traktor znač-
ky Belarus z majetku městské části, výběr 
kupujícího dle nejvhodnější učiněné na-
bídky k odkupu (min. hodnota 350 000 Kč) 
a umístění inzerátu na webové stránky, 
�odměny ředitelkám příspěvkových orga-
nizací zřízených MČ v 1. čtvrtletí 2023, 
�bezúplatný převod nedokončené inves-
tice budovy ZŠ do majetku zřizovatele ve 
výši 252 215 Kč, 
�Dodatek č. 17 k  nájemní smlouvě č. 
PP/14/2005 ze dne 12. května 2005 se spo-
lečností Jiří Toman ve věci inflační dolož-
ky ve znění: roční inflace do 5 % se zapo-
čítává plně a roční inflace nad 5 % se za-
počítává ½,

souhlasila
�s PD pro společné povolení na akci „Golf 
Park Chabry – severní komunikace ke klu-
bovně SO 100 – KOMUNIKACE“,
�s čerpáním finančních prostředků z fon-
du investic ve výši 179 021,92 Kč na dodá-
ní a montáž vzduchotechniky a klimatizace 
do dvou přípravných kuchyněk MŠ,
�s odpovědí předsedkyni Poslanecké sně-
movny Parlamentu ČR ve věci vedení okru-
hu SOKP,

stanovila 
�termíny konání zasedání ZMČ Praha-Dol-
ní Chabry v  roce 2023 na: 17. 5. v 18:00 h., 
14.  6. v  18:00 h., 13.  9. v  18:00 h. a  13.  12. 
v 18:00 h.

Přistavení velkoobjemových kontejnerů

Datum Stanoviště Čas (hod.)
11. 6. 2023 Ulčova, Na Pěšině 9:00–13:00
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Roční vyhodnocení 
organizace dopravy
V  květnu loňského roku došlo ke změně 
organizace dopravy a dopravního značení 
v oblasti ulic Kobyliská, Na Pěšině, U Váhy, 
Prunéřovská a  Perštejnská. Toto opatření 
vzniklo na základě podnětů občanů, kteří 
poukazovali na nebezpečné rychlý a hustý 
provoz ohrožující chodce, zejména v ulici 
Kobyliská. Další důvodem byla nemožnost 
parkovat vozidla ve všech zmíněných uli-
cích. Dle vyhlášky musí být zachována šes-
timetrová šíře vozovky pro obousměrný 
provoz. V úzkých ulicích toto možné neby-
lo a motoristé parkující před domy byli vy-
staveni četným postihům ze strany policie.

Neutěšenou situaci měla vyřešit po-
měrně razantní změna dopravního režimu. 
Při jejím zavedení byla navržena zkušeb-
ní doba s tím, že po uplynutí jednoho roku 
dojde k vyhodnocení a následným případ-
ným dalším úpravám. 

Minulý měsíc proto v oblasti proběhla 
monitorovací akce, při které brigádníci na 
celkem pěti měřících bodech po celý den 
zaznamenávali toky vozidel ve všech smě-

rech a vjezdech do sledované zóny. 
V  době uzávěrky tohoto čísla Zpravo-

daje nebyly ještě výsledky monitoringu 
vyhodnoceny. Naměřené hodnoty spolu 
s podněty občanů budou dopravními inže-
nýry posouzeny a v případě nutnosti zpra-
covány k dalším úpravám. Součástí vyhod-
nocovacího procesu bude i projednání za 
účasti veřejnosti, odborníků a vedení MČ.

To se uskuteční 20. června od 18:00 ho-
din ve Velkém sále Chaberského dvora. 
Podrobnosti na webu a soc. sítích.

Havarijní oprava 
komunikace K Brnkám
Komunikace K Brnkám, vedoucí od hřbito-
va kolem MŠ Jaata, je sice z pohledu Dol-
ních Chaber prašnou cestou vedoucí na 
sever do polí, literou Zákona č. 13/1997 Sb., 
o místních komunikacích, jde však o místní 
komunikaci III. třídy spojující dokonce dva 
sousední kraje. Z  tohoto titulu musí MČ 
Praha-Dolní Chabry udržovat tuto i ostat-
ní „polní“ cesty vedoucí severním smě-
rem v provozuschopném stavu a je odpo-

vědná za jejich údržbu. Právě komunika-
ce K Brnkám se po letošní zimě nacházela 
v kritickém stavu a byla životu nebezpečná 
dokonce i pro pěší. Městská část jako řád-
ný hospodář, vědoma si své zodpovědnos-
ti vůči uživatelům cesty, nechala s přícho-
dem jara alespoň provizorně opravit 1 200 
metrů dlouhý povrch. Zhotovitel opravy, 
firma Flachs, vozovku srovnal, výtluky za-
sypal recyklátem a vše zhutnil. Věřme, že 
opravená komunikace bude sloužit hlav-
ně ke komfortnějšímu rekreačnímu využití 
a rovnější povrch nezačne lákat ještě více 
přespolních řidičů, kteří každodenně vyu-
žívají bývalé polňačky jako rychlou zkratku 
ze středních Čech směrem do Prahy. 

Stanislav Vyšín, 1.místostarosta MČ

Návrh veřejných ploch 
projektu Technického 
Centra Dolní Chabry
Developer Portland Trust zaslal MČ ná-
vrh designu veřejných ploch, jejichž vznik 
předpokládá projekt Technického Centra 
Dolní Chabry. Na základě připomínek, kte-
ré zaslala městská část, veřejnost i maji-
telé okolních pozemků do řízení EIA, byl 
upraven. V  současné chvíli je proto tak-
to upravený dokument výchozím podkla-
dem pro další společná jednání, přičemž 
předpokladem je návaznost dalšího řízení 
i představení podrobností veřejnosti. Ter-
mín veřejného projednání je v jednání.

K  návrhu projektu develo-
per také zprovoznil webové stránky: 
www.technickecentrumdolnichabry.cz, na 
kterých prezentuje související informace 
k datacentru.

V Aktualitách na webu MČ pak nalezne-
te v přiloženém souboru také návrh řešení 
veřejných ploch v nejbližším okolí Technic-
kého centra, který městská část obdržela 
a bude s ním dále pracovat.
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10 000 kroků: Dolní Chabry 
na skvělém 4. místě!
Letos v dubnu se konala výzva 10 000 kro-
ků již popáté a Dolní Chabry tentokrát za-
bodovaly nadmíru úspěšně. Mezi téměř 
sedmdesáti obcemi a městy obsadily fan-
tastické čtvrté místo. V průběhu třiceti dní 
naši městskou část reprezentovalo na pa-
desát chodců a běžců, individuálně i růz-
ně organizovaných v pěti týmech, kteří své 
zaznamenané kroky proměňovali dle pra-
videl soutěže na body.

První místo není v  Dolních Chabrech 
žádné překvapení. I  popáté jednoznačně 
dominoval Josef Doležal, tentokrát s  985 
body za 856 km. Jeho výkon je výjimeč-
ný i  v  celorepublikovém měřítku, když se 
mezi víc jak šestnácti tisíci účastníky výzvy 
umístil na celkově 33. pozici (25. jen mezi 
muži). Na druhém místě mezi chaberskými 
muži skončil Tomáš Nachtmann (462 bodů, 
415 km), třetí byl Petr Rakovský (432 bodů, 
511 km).

Druhá v  Chabrech a  mezi ženami prv-
ní skončila Zuzana Žežulková s  514 body 
za 455 km. Celorepublikově obsadila 512. 
příčku, resp. 251. pozici jen mezi ženami. 
Druhý nejvyšší počet chaberských kroků 
v kategorii žen zaznamenala Ivana Rakov-
ská (495 body, 440 km) a třetí skončila Len-
ka Netolická (430 bodů, 401 km).

Výzvy se rok od roku účastní stále více 
chodců a také v Dolních Chabrech zazna-
menáváme větší zájem o krokové zápolení. 
Projevilo se to i pěti aktivními týmy, kte-
rým letošní jaro dominoval „Vstaň a choď - 
nordic walking“. Desetičlenná skupina zís-
kala v součtu 3 534 bodů za 3 636 nachoze-
ných kilometrů. Celorepublikově se umís-

tili na 63. pozici z 792 aktivních uskupení.
V  nadcházejících týdnech vyzveme na 

sociálních sítích a e-mailem první tři nej-
lepší muže a ženy a nejlepší tým reprezen-
tující Dolní Chabry, které starostka Kateři-
na Šilhová Šafránková ocení drobnou od-
měnou. A vyzváni budou i nejmladší účast-
níci. Celkem máme čtyři aktivní sběratele 
kroků v kategorii pod 18 let. I ti budou od-
měněni diplomem a drobným dárkem.

Kompletní výsledky z  Dolních Chaber 
najdete na webu 10 000 kroků, detailní 
chaberské statistiky pod profilem městské 
části.                                                redakce
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Celý květen májka vlála
Od 1.  května, kdy byla chaberská májka 
slavnostně postavena, vlála celý měsíc až 
do svého pokácení na Den dětí vysoko nad 
Hrušovanským náměstím. Stavění májky 
se zúčastnila velká spousta Chaberáků se 
svými dětmi. Aby také ne, počasí se první 
májový den vydařilo a o zábavu bylo před 
Chaberským dvorem postaráno. 

Nechyběli oblíbení poníci, pestré ob-
čerstvení ani hudební doprovod na akor-
deon. Poděkování patří všem, kteří se 
do akce zapojili a  pomohli ji uskutečnit, 
a  také sboru dobrovolných hasičů z  Pra-
hy 8, kteří májku postavili, rozložili vlast-
ní občerstvovací stánek a nabídli prohlíd-
ku požární techniky. 

Komise Kulturní a sociální

Bourání májky a oslava dne dětí 
1. 6. na Hrušovanském nám.

Představujeme stánkaře Chaberských trhů: 
Pekařství Kejval

Jsme rodinná firma s více než dvacetiletou tradicí. Počátky his-
torie pekárny Kejval z  Golčova Jeníkova jsme začali psát v  led-
nu 1994. V  současné době jsme již druhá generace rodiny Kej-
valů. Více než 20 let dodáváme mezi své zákazníky nezaměnitel-
né produkty ruční výroby. Do našeho sortimentu dnes patří ne-
jen desítky druhů chleba, běžného, vícezrnného a jemného peči-
va, ale také různé saláty, chlebíčky, pomazánky a další speciální 
nebo sezonní nabídky.

Klademe velký důraz na kvalitu nabízených produktů, kterou 
kontrolujeme formou zpětné vazby od našich zákazníků. V pekár-
ně Kejval pečeme každý jednotlivý kousek pečiva ručně.

Hlavní prioritou je vyrábět pečivo podle tradičních receptur 
a používáme české suroviny od českých dodavatelů. Prostě pocti-
vé pekařské řemeslo jako za časů našich dědů a babiček.

Pekárna má dnes každý den více než sto padesát odběratelů 
čerstvého pečiva a dalších výrobků nejen na Vysočině, ale také ve 
Středočeském nebo Pardubickém kraji. Součástí provozu jsou dvě 
vlastní prodejny ve Žlebech a Hedvikově, bufet na náměstí v Gol-
čově Jeníkově a tři pekařství. S pekařským sortimentem jsme také 
pravidelným účastníkem farmářských trhů v nejrůznějších měs-
tech od Nového Města na Moravě přes Chrudim a Zruč nad Sáza-
vou až po Prahu, kde nás najdete například kromě náplavky, Či-
mic, Dejvic a dalších především každou sudou sobotu dopoledne 
v Dolních Chabrech. Těšíme se na vás.   

Pekařství Kejval
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Zažít Dolní Chabry jinak: 
Zapojte se!

Za čtyři měsíce vypukne velká sousedská 
slavnost na Spořické! Chystáme pro vás 
další ročník Zažít město jinak.

Na co se můžete v sobotu 16. září 2023 
těšit? Motto letošních oslav zní „Hoďme 
ulice do gala!“.

Zdá se, že je letošní Zažít Dolní Chabry 
jinak ještě týdny před námi, ale my už nyní 
pečlivě pracujeme, organizujeme a  sklá-
dáme pro vás ten nejlepší program. Máte 
se rozhodně na co těšit, určitě to bude stát 
za to!

Zapojte se s námi do příprav
Dejte nám vědět, ať už byste chtě-

li přijít s  vlastním nápadem, nebo tře-
ba přiložit ruku k  dílu. Každá pomoc se 
počítá. A  uvítáme každého, kdo se bude 
chtít aktivně zapojit. Napište nám na: 
zpravodaj@dchabry.cz. 

Sledujte také naše sociální sítě, web 
městské části a mobilní aplikaci Munipo-
lis.

Postupně budeme odhalovat program 
a informovat o všech novinkách.

redakce

Kavárničky v červnu
V  dalším měsíci se můžete opět těšit na 
oblíbené kavárenské posezení v  čajov-
ně v Chaberském dvoře. Potkáme se prv-
ní a  třetí červnovou středu v  datech 7. 
a 21. června vždy od 14:30 hodin.

Komise kulturní a sociální

Telegraficky
Úklidový stroj v akci
Koncem dubna vyrazil víceúčelový zame-
tací stroj Kärcher do ulic. Nyní jej může-
te potkávat při úklidu v městské části pra-
videlně. Doufáme, že pozvedneme úklid 
v ulicích zase o laťku výš.

Poděkování hasičům
Velké poděkování patří jednotce sbo-
ru dobrovolných hasičů z  Prahy 8, kteří 
ve spodní části ulice U Václava likvidovali 
16. května skvrnu uniklého paliva, aby za-
bránili další tragédii.

Úprava travnatých ploch
Nejen na veřejných prostranstvích ros-
te v  květnových dnech tráva jako z  vody. 
Naši pracovníci mají proto plné ruce prá-
ce: zkracuje se, seká, čistí…

Radní vzpomněli  
na chaberské hrdiny
Radní naší městské části se v pátek 5. květ-
na sešli, aby položením věnců k  pomní-
kům padlých hrdinů druhé světové války 
a Pražského povstání uctili jejich památku.

Dolní Chabry sehrály v  posledních 
dnech války významnou roli, když zdejší 
povstalci zdrželi německé vojáky přicháze-
jící do Prahy ze severu a poskytli tím Pra-
žanům více času na vybudování barikád 
a přípravu na ozbrojené okupanty. Během 
bojů za to 28 mužů zaplatilo životem. 

Jako vzpomínka na tyto hrdiny i  dal-
ší padlé ve dvou světových válkách jsou v 
Dolních Chabrech vztyčeny pomníky. Nej-
větší a  nejznámější se nachází před zá-
kladní školou, další pak naleznete na-
příklad u  kostela na Bíleneckém náměstí 

nebo u  kempu kousek od Ústecké, právě 
v místě tehdejší chaberské barikády.

Konec druhé světové války si připomí-
náme jako státní svátek 8. května Dnem ví-
tězství.

redakce
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Proč je Dodatek č. 5 smlouvy o spolupráci 
výhodný pouze pro developera? Jednodu-
še proto, že současné vedení MČ se v loň-
ském roce před volbami věnovalo spíše 
svému mediálnímu obrazu, než aby využilo 
výhodné vyjednávací postavení. Promarni-
lo tak šanci, která se už nebude opakovat. 
Schválené znění Dodatku je zásadně odliš-
né proti tomu, které dojednali Jan Vokurka, 

Martin Knížek a Milan Golas, protože v loň-
ském roce byla MČ v daleko výhodnější po-
zici. Díky využití všech právních nástrojů 
byl developer ve výrazně horším postavení 
a nejistotě. Stačilo jediné, schválit dojed-
naný návrh Dodatku. Když ale Ministerstvo 
pro místní rozvoj rozhodlo ve prospěch 
developera, na další vyjednávání už bylo 
pozdě. Kdyby současné vedení MČ věno-

valo schválení dodatku potřebnou energii, 
mohlo vše dnes vypadat jinak. Je zřejmé, 
že pro současné vedení samosprávy MČ je 
důležitější vlastní mediální obraz a volič-
ské hlasy, než zájem městské části.

Zastupitel MČ Miroslav Malina

O  připravované výstavbě Datového cent-
ra (DC) jsme informovali občany mezi prv-
ními. Občané NCH bez otálení reagovali, 
vyvinuli tlak na vedení MČ a  odvedli ob-
divuhodný kus práce, aby bránili svá prá-
va. Bohužel, někteří se nechali uchlácholit 
dočasným ukončením procesu EIA. Zatím-
co MČ zaměřila mediální pozornost jinam, 
developer DC nelenil a spojil své síly s de-

veloperem Stargroup. Díky plánované pa-
ralelní komunikaci k ul. V Kratinách tu DC 
vyroste rychleji, než by asi kdokoli čekal. 
MČ v posledních dnes sdílela možný „ná-
vrh veřejných ploch“ u DC. Minimální zeleň 
a  lavičky neovlivní hluk z klimatizace na/
za hranicí hlukových norem, nebo dieslo-
vé agregáty s velkou produkcí CO2. A že vy-
produkované teplo se využije na vytápění 

mateřské či základní školy? Jaké? Té, které 
u NCH díky Dodatku č. 5 nevznikne? Nedej-
te na líbivá slova. Pokud Vám nekontrolo-
vaná výstavba v této lokalitě není lhostej-
ná, tlačte na vedení MČ. Ptejte se, žádej-
te informace a požadujte součinnost. Hájit 
zájmy občanů MČ je jejich práce. 

Martin Knížek

PříspěvkY zastupitelŮ
Dodatek č. 5, který jsme v minulosti vyjed-
nali, mohl DCH přinést 14 450m2 pozemků, 
třeba pro MŠ, významný finanční obnos do 
rozpočtu MČ, sportovní hřiště, pumtrac-
kovou dráhu, veřejnou zeleň, ale i redukci 
výstavby a komplexní řešení fází K a Zeta. 
Nezískal bohužel podporu. Současné ve-
dení MČ s  velkou pompou schválilo do-
datek, který je výhodný pouze pro deve-
lopera. MČ získá pouhých 3500 m2 pozem-

ků a developer si náklady na realizaci hřiš-
tě či odpočinkových prvků, bude moci za-
počíst vůči finančnímu příspěvku pro de-
velopery, který jsme v minulosti prosadili. 
Co to znamená? Hřiště a další prvky si za-
platí MČ sama. Tedy my všichni. Schválený 
Dodatek č. 5 umožňuje jednostranné změ-
ny projektu ze strany developera a  chy-
bí zajištění povinností (např. ručením, zá-
stavou či smluvními pokutami). Vše je tedy 

těžko vymahatelné. Celé plnění se váže na 
kolaudační souhlas, nikoli na stavební po-
volení atd. A  proč to tak dopadlo? Vede-
ní MČ upřednostnilo svůj mediální obraz 
před volbami, před výhodnou vyjednáva-
cí pozicím, kterou jsme měli. Před zájmem 
nás všech. Realita a sliby se od sebe mo-
hou markantně lišit.

Jan Vokurka, zastupitel MČ

Slavnostní slosování  
jarní Křížovkářské ligy
Už známe vítěze! A gratulujeme jim. Začátkem května je vyloso-
vala mladá čtenářka z chaberské knihovny. Těšíme se na další ra-
dostnou a tvůrčí spolupráci Mezigenerační Akademie s naší kni-
hovnou  – Kulturním centrem Chaberského dvora a  s  městskou 
částí Praha-Dolní Chabry. Děkujeme všem zúčastněným!

Martina Mrňavá
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Přijďte a užijte si úplně

Srdečně Vás zveme na výstavu 
intuitivní malířky Evy Fousové 

od 6. 6. do 30. 6. 2023 

VERNISÁŽ výstavy proběhne  
v úterý 6. 6. 2023 v 18:00 

Kulturní centrum Chaberský dvůr, 
Hrušovanské náměstí 253/5, Praha 8 - Dolní Chabry 

         🟡🟡 Výstava probíhá v otevíracích 

        hodinách centra. 

🟢🟢 Výstava je prodejní.

Výstava: Evita R. „Jinej svět“  
6. 6.–30. 6. , vernisáž 6. 6. út 18:00 hod.

Série workshopů: Když kniha roste s dítětem
13. 6. út 17:00 hod.

9. Díl: „A pohádky je konec“ a opravdu musí být?
Aneb co s knihou, když se dočte z pozice rodiče/dítěte po ob-
sahové i materiální stránce. Hry na bazar, knihovnu, swap. Ma-
minky i děti, 90 minut. Knihovna, vstupné 50 Kč.

Intuitivní malířka, autorka dětských interaktivních knížek 
podporujících kreativitu Eva Fousová poprvé vystavuje v Cha-
berském dvoře. Maluje na deštníky a tvoří obrazy plné barev, 
které do interiéru vnesou plno radosti. Zveme na výstavu, kte-
rá bude zahájena vernisáží v úterý 6. 6. v 18:00 hodin.

Svět knihy 2023 úspěšně za námi

V polovině května jsme navštívili mezinárodní veletrh Svět kni-
hy na pražském Výstavišti. Pár knižních novinek jsme nakoupi-
li, další objednali, a především jsme načerpali spoustu inspira-
ce, spoustu informací a zážitků z besed, získali nové kontakty… 

Velmi milé bylo setkání s Alenou Mornštajnovou a Klárou 
Smolíkovou nad audioknihou Les v domě (obě dámy jsme před 

časem přivítali v naší knihovně osobně). Zaujaly nás také man-
gy od Nakladatelství CREW, novinka Hrst hlíny charizmatického 
Brama Pressera (nebude chybět v naší nabídce), besedující Jan 
Štifter, Scarlett Wilková, Kateřina Tučková a mnoho dalších za-
jímavých osobností. Těšíme se zase za rok snad již se slibova-
nou nulovou DPH na knihy.

Provoz galerie a knihovny je po dobu akcí pořádaných
v prostorách Kulturního centra CHD omezen.

Během akcí se mohou pořizovat zvukové a obrazové záznamy určené k propagaci knihovny.

Č E R V E N   2 0 2 3

27. 5.–31. 8. 
VÝSTAVA: SOPHIA HLAVÁČOVÁ
výstava obrazů

Každé úterý 9:30–11:00, Dvoreček 
Dopolední program pro nejmenší s tvořením, písničkami a hraním
Vstupné 50 Kč. FB: „Dvorečky Chaberský dvůr“

6. 6.–30. 6.  
VÝSTAVA EVITA R: JINEJ SVĚT 
Výstava maleb a deštníků
Vernisáž v úterý 6. 6. od 18:00 hod.

7. a 21. 6. st 14:30, Kavárnička Chaberský dvůr
Posezení u kávy a čaje

13. 6. út 17:00, workshop: Když kniha roste s dítětem
9. díl série: „A pohádky je konec“ a opravdu musí být?
Metodické hry pro použití knihy podle věku, kniha jako součást 
výchovy. Pro maminky s dětmi.
Knihovna, vstupné 50 Kč.

13. 6. út 19:30, divadlo Studio D
Michael Cooney: Nájemníci pana Swana
Režie: Alena Borhyová
Velký sál, vstupenky 120 Kč, v prodeji v KC/knihovně
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za kulturní dvoustranu 
Alena Wachtlová, Jitka Goldsteinová

Knihovna se před několika měsíci zúčastni-
la dotační výzvy Ministerstva kultury ČR na 
zavedení nové služby čtenářům  – výpůjčky 
e-knih. Naše žádost byla schválena a dotace 
bude poskytnuta. Nyní probíhá administra-
tivní a  technická realizace mezi knihovnou 
a  společností Palmknihy. Vynasnažíme se, 
aby se půjčování podařilo zprovoznit do za-
čátku prázdnin. Kompletní nabídka více než  
34 000 e-knih bude součástí našeho elektro-
nického katalogu a jejich výpůjčka na 30 dní 
bude možná zdarma a  nonstop odkudko-
li, po přihlášení do konta čtenáře. Podrob-
né informace s návodem a podmínkami bu-
dou zaslány všem registrovaným uživatelům 
po zprovoznění systému. 

Dobré zprávy z knihovny: e-knihy

OTEVÍRACÍ DOBA

P O  Z AV Ř E N O
Ú T  1 1 . 0 0 - 1 2 . 0 0 ,  1 3 . 0 0 - 1 8 . 0 0
S T  1 0 . 0 0 - 1 2 . 0 0 ,  1 3 . 0 0 - 1 8 . 0 0

Č T  1 0 . 0 0 - 1 2 . 0 0 ,  1 3 . 0 0 - 1 8 : 0 0
PÁ  0 8 . 0 0 - 1 2 . 0 0 ,  1 3 . 0 0 - 1 6 : 0 0
S O  1 0 . 0 0 - 1 2 . 0 0 ,  1 3 . 0 0 - 1 8 : 0 0
N E  Z AV Ř E N O

CHABERSKÁ KNIHOVNA

VÝBĚR Z KnižníCH novinEk VÝBĚR Z NovinEK pro děti

Jak jsme se zmínili v minulém čísle, nedávno do knihovny přibyl nový užitečný pomoc-
ník: 3D tiskárna. Díky zapojení do projektu „Prusa do škol“ společnosti PRUSA RESEARCH 
jsme ji získali do několikaměsíční zápůjčky. Tiskárnu jsme si museli nejdříve smonto-
vat, projít školením a naučit se základy modelování a tisku. Nyní se můžeme radovat, 
protože se nám před pár dny podařilo splnit hlavní podmínku zadání k získání do tr-
valého užívání zdarma. Vymysleli a zrealizovali jsme v knihovně vlastní inovativní pro-
jekt – abecední rozřaďovače do knihovnických regálů. Nyní nám výrobce potvrdil, že byl 
uznán a zařazen do databáze. 3D tiskárna tak přechází do našeho vlastnictví k využití při 
vzdělávacích akcích. Zatím jsme stihli realizovat jeden kurz pro úplné začátečníky, kte-
rý rádi zopakujeme, protože se na všechny zájemce z řad dětí nedostalo. A od prvních 
dnů nám spolehlivě slouží k výrobě originálních drobných předmětů do soutěží nebo 
do akcí s dětmi. Ráda bych poděkovala společnosti PRUSA RESEARCH za jejich podporu 
technického vzdělávání, kterou tímto projektem knihovnám a školám poskytuje. 

Dobré zprávy z knihovny I.: 3D tiskárna
Děti ze školního Sborečku pod vedením Evy 
Marešové vystoupily na konci dubna pro 
rodiče ve Velkém sále Chaberského dvora. 
Na koncertě plném radosti zazněla pestrá 
směs hudebních sborových i sólo předsta-
vení. 

Veřejnost se může těšit na vystoupení 
Sborečku při oslavách dětského dne 1. červ-
na odpoledne na Hrušovanském náměstí.

Vystoupení Sborečku
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Štafetový kolík – tři otázky 
pro Markétu Vyšínovou
Geodetka Petra Kalátová si pro červnové 
číslo připravila tři otázky pro další nomi-
nantku Markétu Vyšínovou, matku třech 
synů a  aktivní sportovkyni, která pracuje 
jako produkční v dabingu v České televizi.

Jak skloubit svoji práci s životem celé ro-
diny?
Vyrostla jsem v  „televizácké“ rodině, můj 
táta je zvukař a  prostředí televize mi jak 
bylo vždycky blízké. Ke studiu jsem si zvo-
lila VŠE, protože to byla jedna z cest, tak se 
dostat k práci produkční. Po studiích jsem 
nastoupila do České televize, kde dodnes 
pracuji jako produkční v dabingu.

Práce je to velmi pestrá a vyžaduje not-
nou dávku flexibility. Často komunikuji se 
štábem a s herci, kterým sestavuji natáčecí 
plány. Tvořím také výrobní plány, rozpoč-
ty, dělám smlouvy, zajišťuji i různé kopro-
dukční spolupráce, ať mezi různými centry 
v ČT, nebo se zahraničními partnery.

To vše i  při nejlepší vůli nejde přesně 
naplánovat, proto když byli naši tři synové 
malí, bylo občas těžké stíhat k tomu ještě 
školku a kroužky, případně zvládat vše při 
nemocech dětí. 

Naštěstí dělám práci, kterou mám ráda 
a  nacházím podporu v  manželovi, díky 
kterému se nám povedlo obojí sladit tak, 
abych mohla ve svém zaměstnání pokra-
čovat i s rozrůstající se rodinou.
Je pro tebe běh půlmaratonu či dokon-
ce maratonu radost? Nebo jaké převláda-
jí pocity?
Běhat jsme začali s manželem v době, kdy 
jsme měli hodně práce a běh se stal naším 
ventilem proti stresu. Běhám hlavně pro 
radost, ale s přibývajícími léty cítím potře-
bu se udržovat v kondici. Nejraději se po-
hybuji ve volné přírodě a dobrá fyzička mi 
dává větší volnost. Běžím, kam chci a neře-
ším, jestli je to 5 nebo 20 km. 

Závody, to je už jiná kapitola. Motivují 
mne k tréninku, ale každá větší akce s se-
bou samozřejmě nese trochu stresu. Hlav-

ně pokud jde o  maraton, štafetový Vlta-
va Run, nebo B7, což je vytrvalostní závod 
v Beskydech o délce 103 km, který jsem ab-
solvovala vloni. To se pak tělo brání, v mém 
případě různými bloky, a říká: „Tak to ne.“ 
Jakmile jsem ale na startu, nervozita zmi-
zí a za tu radost v cíli to stojí. Ráda spojuji 
běhání s dovolenou. Vloni jsme uběhli Au-
thentic Marathon z  Marathonu do Athén, 
splnila jsem si tak svůj sen. A  to hned 
dvakrát, protože s námi běžel i prostřed-
ní z  našich synů Vašek. Cíl na Panathén-
ském stadionu je opravdu velmi silným 
zážitkem. Svých snů se nevzdávám, nao-
pak se po splnění některého objeví další. 
Ráda bych si zaběhla i některý z World Ma-
rathon Majors, což je 6 největších marato-
nů na světě. Dva se běhají v Evropě, v Ber-
líně a v Londýně, tak snad se podaří získat 
startovné a vyrazit. Zní to jednoduše, ale 
na takovou akci se musíte buď kvalifikovat 
velmi rychlým časem, nebo vyhrát startov-
né v loterii. 

Těší mne, že naši synové také našli ra-
dost ve sportu, ať je jím atletika, fotbal, 
běh, šachy nebo jízda na kole. V dnešní po-
čítačové době je pohyb potřeba čím dál víc.
Jak tě ovlivnily Chabry a jaká místa či akce 
máš v Chabrech ráda?
V Chabrech jsem se narodila a s několika-
letou přestávkou zde žiji celý život.

Vyrostli tady i naši tři synové, mám tu 
kamarády z  dětství, rodinu a  mnoho no-
vých přátel. Pamatuji Chabry jako „vesnici“ 

na konci Prahy, jak nás, Chaberáky, vníma-
li spolužáci v Libni. Venkovský ráz si Chab-
ry stále trochu uchovávají, lidé se potkáva-
jí na procházkách i na různých společen-
ských akcích, kterých v posledních letech 
dost přibývá.

Miluji koncerty v  kostele, které mají 
úžasnou atmosféru. Chodím na přednášky 
a výstavy do naší báječné knihovny, na di-
vadelní představení, nebo se se známými 
sejdeme na venkovních slavnostech, jako 
je masopust a Zažít město jinak.

Hodně času jsme také s rodinou v po-
sledních letech strávili na fotbale, protože 
dva z našich synů jsou odchováni chaber-
ským fotbalovým klubem.

Nominace do příštího čísla: 
Iva Horáčková 
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Prodej zahrady 241 m2, 
Zdiby, lokalita Zlatý kopec
Prodej zahrady 241m2 - ulice Zdibská, 
v obci Zdiby, na hranici Prahy 8 - Dolní 
Chabry. Jedná se o  proluku tvaru 
obdélníku 6x40 m, mezi stavebními 
parcelami. Oploceno ze dvou stran, 
přístup z  asfaltové komunikace. Na 
pozemku není možno zatím stavět, 
možno umístit mobilhaus. Pozemek je 
zatravněný, vhodný k rekreaci. 
Cena 2900,– Kč/m2.
 Lokalita dobře dostupná z Prahy. MHD 
od metra Kobylisy 15 min. autobusem  
č. 371, 374, 162.

V případě zájmu možno volat 
602 312 212 nebo 602 215 014.
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České stopy v Římě VII
Vážení a milí čtenáři Chaberského zpravo-
daje,

svatí Cyril a Metoděj nás budou po Věč-
ném městě provázet i  tentokrát. Od Bazi-
liky sv. Klementa se vrátíme zpět k  Late-
ránu a  vydáme se po Via Merulana, kte-
rá se bude svažovat a následně zase stou-
pat až na vrcholek Esquilin, na němž trů-
ní nejznámější římská bazilika zasvěcená 
Panně Marii, Santa Maria Maggiore z polo-
viny 4. století. 

V  tomto chrámu sv. Metoděj sloužil 
svou první mši poté, co ho papež vysvě-
til na kněze. V roce 868 Svatý otec Hadri-
án  II. schválil používání staroslověnštiny 
při bohoslužbách a symbolicky to vyjádřil 
položením Cyrilova překladu Bible a litur-
gických knih na hlavní oltář této marián-
ské svatyně, na němž pak spolu s oběma 
bratřími slavil slavnostní mši. Tuto událost 
připomíná pamětní deska v  křestní kapli 

(první napravo od hlavního vchodu), kte-
rou věnovali slovenští poutníci a emigran-
ti. Ještě před vstupem do ní u  náhrobku 
papeže Klementa  IX. je pochován morav-
ský šlechtic Maxmilián z Pernštejna. Ač ze-
mřel roku 1593 teprve v 17 letech, jeho ka-
riéra byla velmi pestrá. Byl olomouckým 
kanovníkem, studentem jezuitské římské 
koleje, komořím Klementa  VIII. a  papež-
ským vyslancem. Renesanční dílo skláda-
jící se z  busty, náhrobní desky obklope-
né plačícím párem andělíčků, šlechtické-
ho erbu, dvou pilastrů a mramorového ob-
ložení nechala zřídit jeho sestra Polyxena, 
která po svatbě nosila přídomek z Rožm-
berka, později z  Lobkovic. V kryptě Santa 
Maria Maggiore jsou pak pohřbeni býva-
lí kanovníci této baziliky, Mons. Josef Bez-
díček (+ 4.  12.  1972), vicerektor české pa-
pežské koleje Nepomucenum (1935–1963), 
a  Mons. František Planner (+ 15.  2.  1999), 
který pečoval od roku 1948 o české uprch-
líky a krajany. Byl prvním českým rektorem 
Nepomucena (1964–1977).

Od této největší římské mariánské ba-
ziliky se ještě můžeme vydat uličkou Via 
di S. Prassede k Bazilice sv. Praxedy. Ta je 
postavena nad domem této světice, dcery 
senátora Pudenta, u něhož bydlel v Římě 
sv. Petr. V řeckém klášteře, který k bazili-
ce přiléhal, pobývali během svého římské-
ho pobytu sv. Cyril a Metoděj. Právě v tom-
to klášteře sv. Konstantin, který zde slo-
žil řeholní sliby a přijal jméno Cyril (Kyril-
los), po padesáti dnech ve Věčném městě 

skonal 14.  února 869. Přítomnost slovan-
ských věrozvěstů připomíná slovensko-i-
talský nápis a  drobné vyobrazení obou 
mnichů. U sv. Praxedy ale dokončil svou ži-
votní cestu ještě jeden významný Čech, ar-
cibiskup Jan z Jenštejna. V levé boční lodi 
má na stěně před kaplí Nejsvětější svátos-
ti náhrobní desku. Po konfliktu s  králem 
Václavem IV., který zaplatil jeho generální 
vikář Jan Nepomucký životem, rezignoval 
a chtěl odjet na misie. Nedlouho po příjez-
du do Říma ale tento velký teolog, biskup 
a autor duchovní poezie zemřel 17. 6. 1400.

 P. Petr Havlík, foto: Wikipedia

1. červen - 26. listopad 2023

výstava otevřena během našich akcí 
23. červen - Svatojánské slavnosti
9. září - Dny evropského dědictví
a po telefonické dohodě
Tel: 724 124 685

vstupné 50 Kč
snížené vstupné 30 Kč

Pořádá Občanské sdružení na ochranu památek 
v Dolních Chabrech, z. s., www.osop-chabry.cz

výstava ve zvonici
kostel Stětí sv. Jana Křtitele
Bílenecké nám. - Dolní Chabry

ROMÁNSKÉ UMĚNÍ 
A PRVNÍ KŘESŤANSKÉ STAVBY
V ČECHÁCH

17:30 - 18:00 
Přednáška o historii kostela a jeho interiéru
Přednáška Mgr. Martiny Mrňavé, jednatelky OSOP, o historii kostela a jeho interiéru.

18:00 - 18:30
Přednáška o liturgických oděvech
Přednáška P. Petra Havlíka s praktickými ukázkami.

18:30 - 19:30
Prohlídka kůru a varhan s hudebními ukázkami
Prohlídka a povídání pana varhaníka Martina Vlka.

19:30 - 20:00
Modlitba se zpěvy z Taizé
Prostor ke ztišení, modlitbě, zapálení svíčky.

Kostel Stětí sv. Jana Křtitele
v Dolních Chabrech

www.farnostprosek.cz
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Myslivost:  
Výsadba stromků
Podle zákona vykonávají myslivci právo 
myslivosti na honebních plochách (na ne-
honebních jen za zvláštních podmínek), 
což jsou polní, lesní a vodní plochy. Je pro-
to zájmem každého myslivce, aby tyto plo-
chy byly po všech stránkách příhodné pro 
lovnou zvěř srstnatou i pernatou. Velikost 
a využití polních ploch nemůžeme v  žád-
ném případě ovlivňovat, jen můžeme s po-
vděkem kvitovat, že v poslední době jsou 
lány polí rozčleňovány na pásy s menší vý-
měrou a  různými plodinami. Vzniká tak 
větší rozmanitost rostlinné skladby a  tím 
dochází ke zlepšení podmínek pro život 
zvěře. Dobrou zprávou je též omezová-
ní chemických přípravků a lepší spoluprá-
ce se zemědělci. Co však můžeme ovlivnit 
je snižování škod na zemědělských plodi-

nách odstřelem černé zvěře o což se sna-
žíme jak při společných, tak individuálních 
lovech. 

Černá a  srnčí zvěř působí škody také 
na lesních porostech, a  proto je žádoucí 
odstřelem udržovat jejich stavy na únos-
né míře. Jako částečnou kompenzaci těch-
to škod jsme nabídli pomoc při výsadbě 
stromků. Po dohodě se zástupci Lesů hlav-

ního města Prahy jsme se zúčastnili brigá-
dy v  lokalitě Bohnice. Osmnáct členů na-
šeho Mysliveckého spolku Zdiby  – Kleca-
ny v sobotu 22. 4. 2023 vysadilo celkem 900 
kusů sazenic převážně listnatých stromů, 
a tak jsme přispěli k obnově lesa a zlepše-
ní životního prostředí v této městské části.

Ing. Jindřich Trpák

Chabry žily  
loutkovým divadlem
Ilegumova divadelní společnost uspořáda-
la 14.  května další ročník festivalu Výroč-
ní ilegumovská trachtace. Kromě několi-
ka představení pořádajícího divadla mohli 
diváci vidět také pohádku Zlatovláska re-
nomované loutkářky Kateřiny Tiché nebo 
premiéru výpravného představení Čert 
a Káča v podání divadla Toy Machine. Po-

časí nám naštěstí přálo a divácká účast tak 
byla hojná. 

Děkujeme městské části Praha-Dol-
ní Chabry za poskytnutí finančního pří-
spěvku a  kavárně Pod pavlačí za podpo-
ru, poskytnutí prostor a přípravu speciál-
ního trachtačního menu. Budeme se těšit 
opět za rok!

Jakub Hojka

12 spolky | divadlo
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Divadlo i projektová výuka
Se žáky 7. a 8. tříd jsme vyrazili do Studia 
Ypsilon na divadelní inscenaci Až opadá 
listí z dubu podle Werichova Fimfára. Před-
stavení bylo povedené, žáci se do divadla 
„vyfikli“ a  moc jim to slušelo. Poté jsme 
s  jednotlivými třídami vyrazili po vlast-
ní ose na procházku po památkách Prahy. 
S třídou 8. A jsme například zavítali k orlo-
ji na Staroměstské náměstí. 

Ve dnech 9.–12. května proběhla projek-
tová výuka. Žáci volili z několika typů pro-
jektů různého zaměření: například histo-
rického  – po stopách Karla  IV., sportov-

ního  – turistika po pražských údolích, či 
přírodovědného  – naši Sluneční sousta-
vu. Projekt jsme zahájili vyjížďkou lanov-
kou na Petřín, kde jsme měli ve Štefániko-
vě hvězdárně domluvený program „Lety ke 
hvězdám“. Poté jsme si prohlédli sluneč-
ní skvrny v  dalekohledu, vyzkoušeli další 
atrakce ve hvězdárně jako například váhu, 
která ukazovala, kolik vážíme na jednotli-
vých planetách či na Slunci. Svezli jsme se 
lanovkou zpět dolů a odměnili se zmrzli-
nou v Angelatu. Další den jsme vyrazili do 
Liberce do IQ Landie. Vytvořili jsme smíše-
né skupiny a společně pak plnili pracovní 
list zaměřený na vesmír a zároveň zkouše-

li v jednotlivých patrech různé atrakce. Po 
obědě nás čekal program „Živák: Sluneč-
ní soustava“, kde nám promítali na kopuli 
nad námi a mohli jsme se třeba „proletět“ 
Saturnovými prstenci. Na závěr jsme na-
vštívili Science Show, kde nám například 
ukazovali různé barvy plamenů. Také jsme 
si na vlastní pěst mohli vyzkoušet mnoho 
pokusů od těch se statickou elektřinou až 
po „hořící“ ruce. Nabyté vědomosti jsme 
pak využili při tvorbě 3D modelů Sluneční 
soustavy, informačních cedulek a přípravy 
prezentace pro ostatní.

Veronika Minaříková 

Projektový týden  
na ZŠ Dolní Chabry
Ve dnech 9.–12.  května probíhaly na naší 
škole projektové dny. Náplň a témata byly 
opravdu různorodé, takže si každý z  žáků 
mohl vybrat dle svého zájmu.

V celém týdnu se uskutečnily výlety do 
historie, prohlídky Prahy a různých pamá-
tek, turistika v přírodních parcích, návště-
vy muzeí a  také sportovní zápasy. V  rám-
ci projektu „Po stopách Karla IV.“ jsme na-

vštívili Muzeum Karlova mostu, projeli 
jsme se na lodi po Vltavě, jeli vlakem na 
hrad Karlštejn.

Poslední den jsme prezentovali v dobo-
vých kostýmech naše vědomosti a zážitky.

Moc se nám to všem líbilo, a hlavně to 
byla i zábava!

Eva Blahušová

Čas pampelišek
Sluníčko hřálo, před školkou kvetl zlatý 
déšť a pampelišky vystrkovaly žluté hlavič-
ky ze zeleného kabátku. Jaro už je defini-
tivně tu!

Aby už paní Zimu nenapadlo se k nám 
náhodou vrátit, aby se zase nechtěla prát 
s  jarem o  vládu nad zemí, sešli jsme se 

společně poslední pátek v dubnu na naší 
rozkvetlé jarní zahrádce. Děti se už ne-
mohly dočkat tradičního pálení babic Zi-
mic, které si s  velkou radostí ve školičce 
vytvořily. Babicím na rozloučenou před-
nesly čarodějnickou básničku a  milé ba-
bice lehly navždy popelem. Jen v dětských 
očích zůstaly veselé jiskřičky.

Druhá květnová neděle patřila svátku 

všech maminek. Děti se seznámily s tech-
nikou malování na hedvábí, vybraly ma-
mince barvy, které má ráda. Zdobení hed-
vábných kapesníčků dělaly s  láskou a ra-
dostí. Maminku máme přece jen jednu. 
Z  dárečku od srdce se maminkám tváře 
rozzářily úsměvy. Svět naštěstí není černo-
bílý, ale barevný.

Kolektiv zaměstnanců  
Pohádkové školičky, MŠ Bílenecké nám.

14 školy 



Květnové dny v Jaatě
V květnu jsme se tradičně s dětmi vydali za 
studánkovou vílou a vyčistili její království 
od všeho, co se do něj za zimu zatoulalo.

Celá zahrada byla obsypaná květy jak 
v  korunách stromů, tak na zemi v  trávě. 
Morčata se dočkala první pastvy ve výbě-
hu a zvykají si po zimě na pobyt mimo krá-
líkárnu. A jaro na zahradě čarovalo i s no-
vými zvířecími přírůstky! Narodila se nám 
čtyři koťata. Dvě už našla své nové rodiny, 
další dvě budou k  dispozici. Ani morčata 
nezahálela, a my se tak těšíme na několik 
morčecích mláďátek.

Začátkem května byl v Jaatě slet asoci-

ace lesních mateřských škol – sjelo se na 
40 lidí. Doufáme, že byli ohleduplní k oby-
vatelům Chaber a parkovali tak, jak se má. 
Chceme vám touto cestou poděkovat za 
vaši toleranci.

V letních prázdninových měsících bude 
již tradičně jurta sloužit jako bydlení – bu-
deme ji pronajímat. Proto vás na léto pro-
síme o omezení péče o zvířata i radosti ze 
zahrady a pobytu na ní.

Na začátku nového školního roku plá-
nujeme přistavět altánek pro děti. Částkou 
dvacet tisíc korun nám pomohla MČ Pra-
ha-Dolní Chabry, za což moc děkujeme!

Krásný začátek léta přeje celá Jaata.
Lucie Horáková

Návštěva hvězdárny
Děti z  mateřské školy Beranov navštívily 
hvězdárnu v  Ďáblicích. Z  Chaber jsme se 
vydali pěšky přes Ďáblický háj až do hvěz-
dárny. Viděli jsme pohádku „O  kometce“ 
a  také nás zaujalo vyprávění o  Sluneční 
soustavě. Nakonec jsme se mohli zadívat 
do zrcadlového dalekohledu v otočné ko-
puli a také jsme se vyvezli bezbariérovým 
výtahem.

Dětem se výlet moc líbil a  počasí se 
také vydařilo.

Za MŠ Beranov Irena Majerová

ZŠ Chabry reprezentovala 
na florbalovém turnaji
V neděli 30. dubna se v letňanské BB Aréně 
uskutečnil předposlední turnaj Kids Floor-
ball League (KFL). Jak název napovídá, jed-
nalo se o  dětský florbalový turnaj hrající 
se ve třech věkových kategoriích. První pro 
1. až 3. třídu, druhá pro 4. až 6. třídu a po-
slední třetí pro 7. až 9. třídu. Nejprve by-
chom rádi vyjádřili naše díky všem dětem, 
které se akce zúčastnily, stejně tak jejich 
rodičům, všem trenérům i rozhodčím, kte-
ří nám pomohli zajistit hladký průběh celé 
akce. Naše poděkování patří také spon-
zorům, díky kterým mohlo něco takového 
proběhnout. Mezi ně patří Zdravotní pojiš-
ťovna ministerstva vnitra 211, MČ Praha 8, 
Praha-Troja, Praha 18, Praha 19, Hovorčo-
vice, Dolní Chabry, Praha-Ďáblice a Hl. m. 
Praha. 

V první kategorii, která patřila 1. až 3. tří-
dě hrálo, deset týmů. Dva týmy z Čakovic, 
ZŠ Dolní Chabry, ZŠ Ďáblice, ZŠ Fryčovic-
ká, ZŠ Žernosecká, DDM Praha 2 „Bruins“, 

DDM Praha 2 „Animals“ a dva složené týmy 
z různých škol. Nejúspěšnějším celkem byl 
tým Čakovice „2“, kterému se po výhrách 
2:1, 3:0, 2:0 a  3:1 podařilo dostat do dra-
matického finále proti týmu DDM Praha 2 
„Animals“, ve kterém nakonec dokázali vy-
hrát 3:2 po samostatných nájezdech. Do 
souboje o třetí místo se probojovala Fry-
čovická a tým „Modrá“. Z bronzu se nako-
nec mohly radovat děti z  Fryčovické, jež 
zdolaly tým „Modrá“ v poměru 3:1. I Týmu 
Chabry se na turnaji dařilo a obsadil krás-
né 9. místo.

Druhá kategorie byla určena pro 4. až 6. 
třídu. V té bylo taktéž deset týmů: ZŠ Dolní 

Chabry, ZŠ Hovorčovice, ZŠ Fryčovická, ZŠ 
Kbely, Čakovice, jeden složený tým z  růz-
ných škol, dva týmy z DDM Praha 9 a dva 
týmy z  DDM Praha 2. Nakonec právě tým 
DDM Praha 2 „Animals“ ovládl tento turnaj, 
po jednoznačných výhrách 6:0, 3:1, 7:0 a 7:0 
se střetl ve finále s  DDM Praha 9 „A“. Fi-
nále bylo bohaté na góly, nabídlo jich cel-
kem deset a po výhře 7:3 se ze zlata rado-
vali hráči DDM Praha 2 „Animals“. Do duelu 
o třetí místo se dostala Fryčovická a Kbely. 
V tomhle utkání na sebe narazily dva vel-
mi vyrovnané celky a hrálo se především 
ze zabezpečené obrany. Nakonec bronz 
urvala ve svůj prospěch Fryčovická po vý-
sledku 2:1. Chabry si zde oproti první kate-
gorii o jedno místo polepšily a vybojovaly 
úspěšné 8. místo.

Ve třetí kategorii pro nejstarší, čili 7. až 
9. třída, se sešlo pět týmů. Konkrétně ZŠ 
Ďáblice, ZŠ Kbely, DDM Praha 9, jeden slo-
žený tým „Červená“, ve kterém hráli spo-
lečně kamarádi ze  ...

Lucie 
Hadžiosmanovičová

Proběhlo setkání 
zájemců o skauting
V  zahradě chaberské základní školy pro-
běhlo 10.  května  2023 setkání se zájem-
ci o členství v nově vznikajícím skautském 
oddílu Údolí Dolní Chabry. Děti si prošly 
stezku úkolů a  vyzkoušely skautské akti-
vity a rodiče pohovořili s vedením oddílu. 

Do konce června probíhá seznamová-
ní, výběr dětí do družinek, tzv. světlušek 
a vlčat (ve věku 8–11 let), a první klubové 
schůzky. Pravidelná setkávání a následně 
i společné výpravy na zajímavá místa bu-
dou probíhat od září letošního roku.

Více informací naleznete na dchabry.
skauting.cz. 

Radka Mlynárová

Zkrácené texty naleznete v plném znění na webu městské části.

zkráceno
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Největší utkání 
nejmenších 
fotbalistů  
v Dolních Chabrech

Na našem hřišti jsme koncem dubna při-
vítali SK Zbraslav. Po výborné zkušenosti 
z podzimní části a zimních turnajů na půdě 
soupeře jsme se s dalšími trenéry domluvi-
li na největším poměření sil v naší soutěži.

Povedlo se sehrát utkání na čtyřech 
hřištích najednou, bezmála 60 dětí roční-
ku 2014, 2015 a 2016 v akci. Byla to paráda! 
Fanouškovská kulisa byla taktéž fantas-
tická, jásot rodičů, radost dětí při každém 
vstřeleném gólu, naopak žádný smutek při 
obdržené brance a chuť neustále hrát dál.

Děkujeme SK Zbraslav za báječné utká-
ní a  v  budoucnu se snad povede opako-
vání.

Hvězdy v Pražském výběru
Jako každý rok, tak i letos pořádal Pražský 
fotbalový svaz výběr nejlepších hráčů Pra-
hy, kteří následně na finálním turnaji na-
stoupili proti sobě. Vybraní hráči byli roz-
děleni do čtyř týmů a utkali se systémem 
každý s každým.

Do výběru kategorie U10 byli nominová-
ni za SK Dolní Chabry: Matěj Dvořák, Dani-
el Jílek, Kristián Soukup. A je potřeba říct, 
že turnaj se klukům velmi povedl. Matěj 
s  Kristiánem stříleli góly, zatímco Dan Jí-
lek poctivě bránil a zakládal útočné akce. 
Naši kluci patřili mezi největší opory své-
ho tmavomodrého týmu, který celý turnaj 
nakonec vyhrál. 

Klukům patří obrovská gratulace 
k úspěchu a poděkování za skvělou repre-
zentaci našeho klubu.

„A“ tým  
jde do závěrečných  
bojů o postup
Po výborných výkonech v  celé sezóně si 
naše „A“ mužstvo vybojovalo zaslouženě 
přední pozice v tabulce 1. A třídy. V závě-
ru soutěže bude usilovat o příčky nejvyš-
ší a možný postup do Pražského přeboru, 
který bude letos poprvé možný i  formou 
baráže na konci června. Přijďte podpo-
řit naše fotbalisty v bojích o postup. Více 
informací na webu www.skchabry.cz a na-
šem Instagramu @chaberskejvalec, kde 
najdete aktuální novinky z našeho klubu.

Jan Jiroušek

Výzva 10 000 kroků: 
Vstaň a choď – 
Nordic Walking 
Poslední dobou stále popu-

lárnější výzva, která motivuje, aby lidé za 
jeden den ušli 10 000 kroků, je za námi. 
Oddíl „Vstaň a choď – Nordic Walking“ se 
opět zapojil a umístil se na 1. místě v naší 
městské části Praha-Dolní Chabry. Zdá se 
to být snadné, ale pro mnoho lidí to může 
být skutečná výzva. 

Abychom se do 10 000 kroků denně do-
stali, je nutné být aktivní celý den. Je to 
sice náročné, ale není to nemožné. Jedno-
duché činnosti, jako jsou pravidelná pro-
cházka po práci, chůze s přáteli nebo ro-
dinou či sebemenší změna každodenní ru-
tiny mohou být velkým příspěvkem ke spl-
nění cíle.

Dalším trikem je začlenit do svého den-
ního plánu pravidelné procházky. Pokud 
máte sedavou práci, můžete si naplánovat 
krátkou procházku v průběhu dne, vystou-
pit cestou do zaměstnání či domů o  sta-
nici dříve a dojít zbytek pěšky, aby se vám 
podařilo splnit svůj cíl. Když máte čas, mů-

žete se také rozhodnout prodloužit pro-
cházky a výlety na víkendy nebo se připo-
jit k některé chodící skupině. 

Ta naše se schází pravidelně každý čtvr-
tek a jednou za měsíc si udělá s holemi vý-
let na celý den za přírodou a zajímavostmi. 
Je to skvělá příležitost strávit společně čas 
a zlepšit vlastní zdraví. 

Všem deseti týmových soutěžícím za TJ 
ZŠ Chabry bych ráda poděkovala za vytr-
valost a  odhodlání ve výzvě, kterou jsme 
společně absolvovali, a  těším se na další 
společné aktivity. 

Ivana Rakovská,  
předsedkyně TJ ZŠ Chabry, z. s. 

CHABERSKÝ ZPRAVODAJ, vydává a schvaluje Městská část Praha-Dolní Chabry, Hrušovanské náměstí 253/5, Dolní Chabry, 184 00 Praha 8, tel.: 283 852 858, www.dchabry.cz. 
Šéfredaktor: Mgr. Tomáš Trenkler, DiS. Redakční rada: Mgr. Kateřina Tomcová, Alena Wachtlová, Hana Francová, Mgr. Martina Šušáková. Grafika: Tomáš Zahálka 
Autor fotografie na titulní straně: Pavel Franc. Nevyžádané rukopisy a další podklady se nevracejí. Uveřejněné příspěvky nemusí vyjadřovat stanovisko vydavatele a redakční 
rady. Za věcnou a jazykovou správnost textů odpovídají autoři, za obsah inzerátů odpovídají výhradně inzerenti. Redakce si vyhrazuje právo rukopisy přizpůsobit tisku. 
Příjem příspěvků: zpravodaj@dchabry.cz, příjem inzerce: inzerce@dchabry.cz, 604 976 653. Příští uzávěrka: 15. 6. 2023

Evidenční číslo MK ČR E 23080

https://www.skchabry.cz/cs/
https://www.skchabry.cz/

